

*Conference organized under the auspices of
Paris Arbitration Week*

HISTOIRE SCHÉMATIQUE DE L'ARBITRAGE SUR LES SIX CONTINENTS

A BRIEF HISTORY OF ARBITRATION ACROSS SIX CONTINENTS

Depuis que les sociétés humaines existent, elles ont dû inventer des moyens de résoudre leurs différends sans recourir à la violence. Bien avant l'émergence des juridictions modernes, des formes d'arbitrage – souvent informelles, parfois sacrées, toujours pragmatiques – ont vu le jour aux quatre coins du monde.

Cette conférence propose un voyage à travers le temps et les civilisations pour explorer, de manière à la fois synthétique et vivante, la genèse et l'évolution de l'arbitrage sur différents continents. À partir d'exemples concrets et d'anecdotes historiques, nous mettrons en lumière l'esprit, les valeurs et les cultures qui ont façonné ces pratiques : des assemblées coutumières africaines aux médiateurs de la Chine impériale, des traditions de *common law* aux racines européennes de l'arbitrage moderne.

L'objectif n'est pas de dresser une histoire exhaustive, mais de révéler les constantes humaines qui sous-tendent ces mécanismes de règlement des conflits : la quête de paix, la confiance accordée à un tiers et la volonté de préserver le lien social.

Les intervenants s'exprimeront en anglais. Le débat se déroulera en français et en anglais.

Since the earliest human communities, societies have sought ways to resolve disputes without violence. Long before modern courts, communities around the world turned to arbitration – sometimes informal or sacred, always pragmatic.

This conference offers a concise, engaging journey across civilizations and continents to explore the birth and evolution of arbitration. Through concrete examples and historical anecdotes, we will seek to illuminate the spirit, values, and cultures that shaped these practices – from African customary assemblies and the mediators of imperial China to the traditions of common-law countries and the European roots of modern arbitration.

Our aim is not to provide an exhaustive history of arbitration, but to reveal the human constants that underlie these mechanisms for resolving conflict: the pursuit of peace, the trust placed in a neutral third party, and the desire to preserve social bonds.

Speakers will present in English. The discussion will take place in both French and English.

Conférence en présence et en ligne - *In person and online conference*

Jeudi 26 mars 2026 de 16h30 à 19h30
Thursday 26 March 2026 from 4.30pm to 7.30pm

Société de législation comparée, Amphithéâtre (1^{er} étage)
28 rue Saint-Guillaume, 75007 Paris

La conférence est gratuite et accessible à tous, avec inscription préalable obligatoire auprès de Madame Emmanuelle Bouvier avant le **25 mars 2026** : emmanuelle.bouvier@legiscompare.com
Un lien de connexion sera transmis après inscription.

*The event is open to all, registration is free but mandatory.
To register, please email: emmanuelle.bouvier@legiscompare.com
Details on how to join remotely will be sent prior to the event.*

Si vous souhaitez adhérer à la Société de législation comparée, vous pouvez télécharger le bulletin d'adhésion sur notre site internet : legiscompare.fr

The Société de Législation Comparée (SLC), Society of Comparative Law welcomes new members. To join SLC, click on the following [link](#)

Comité scientifique : Béatrice CASTELLANE, Carine BECHAREF JALLAMION et Mikaël SCHINAZI

PROGRAMME

4.15pm: Accueil et/ou connexion des participants
Welcome and/or Participant Connection

4.30pm: Propos introductifs
Opening Remarks

Béatrice Castellane, Arbitre international et Ancien Membre du Conseil de l'Ordre des avocats de Paris, Présidente de la Section Arbitrage & ADR de la Société de législation comparée (SLC), Administrateur de l'Association des Juristes Franco-Britanniques (AJFB).
Independent Arbitrator, Former Member of the Council of the Paris Bar, President of the Section Arbitration & ADR Society of Comparative Law (SLC), Director of the Franco-British Lawyers Society (FBLS).

Presentations:

4.40pm: Une histoire de l'arbitrage en Chine
A History of Arbitration in China

Frédéric Constant, Professeur agrégé des Facultés de droit et Membre honoraire de l'Institut universitaire de France
Professor of Law and an honorary member of the Institut universitaire de France

5.00pm: Quelques histoires de l'arbitrage en Afrique

Selected Histories of Arbitration in Africa

Ferdi Youta, Professeur de droit public à l'Université Bourgogne Europe, Dijon, France
Full Professor of Public Law at Université Bourgogne Europe

5.20pm: « Couvrez cette affaire que je ne saurais voir » : l'arbitrage transnational dans les litiges relatifs à la traite négrière (XVI^e–XVIII^e siècles)

“Cover this case which I cannot behold.” Transnational Arbitration for Slave Trade Disputes (16th–18th Centuries)

Anne Charlotte Martineau, Chargée de recherche au CNRS, *Senior Researcher at CNRS*

5.40pm: L’Affaire de l’Alabama (1870-1874) : le renouveau de l’arbitrage dans l’espace anglo-américain à la fin du XIX^e siècle

The Alabama Case (1870-1874): The Revival of Arbitration in the Anglo-American World in the late 19th Century

Bruno de Loynes de Fumichon, Maître de conférences honoraire à l'Université Paris 1 Panthéon Sorbonne
Honorary maître de conférences at Paris I University (Panthéon-Sorbonne)

6pm: Débat / Q&A

6.30pm: Mots de clôture / Closing remarks

Pierre Bourdon, Professeur de droit public à Cergy-Paris Université, Secrétaire général de la Société de législation comparée
Full Professor of Public Law at Cergy-Paris University, General Secretary of la Société de législation comparée

6.35pm: Verre de l'amitié / Drinks

8pm sharp: End of the event (building closure)

Bibliographie sélective

Selective Bibliography and Recommended Sources

Conference on the History of Arbitration, organized by the SLC, 26 September 2023 (with Béatrice Castellane, Carine Becharef Jallamion, Emmanuel Jolivet, Mikaël Schinazi). Video recording [available here](#).

Béatrice Castellane, « Une brève histoire de la Cour d'arbitrage ICC » [*A Brief History of the ICC's International Court of Arbitration*], *Échanges internationaux*, no 110, 2018, p. 18, [available here](#).

Frédéric Constant, « Arbitrage et médiation en Chine des Ming (1368–1644) jusqu'à nos jours », *Revue de l'arbitrage*, 2013, 3–55, [available here](#).

Florian Grisel, Emmanuel Jolivet, Eduardo Silva Romero, « Aux origines de l'arbitrage commercial contemporain : l'émergence de l'arbitrage CCI (1920–1958) », *Revue de l'arbitrage*, 2016, 403–444, [available here](#).

Carine Becharef Jallamion, « La jurisprudence française et l'arbitrage de 1843 à 1958 : de la défaveur à la faveur jusqu'à l'avènement de l'arbitrage international », *Revue de l'arbitrage*, 2015, 739–780 (1st part) and 1037–1101 (2nd part), [available here](#).

Carine Becharef Jallamion, « La tradition française de l'arbitrage », *Rudin Journal of Law*, 2018, 289–306, [available here](#).

Bruno de Loynes de Fumichon et William Park, « Retour sur l'affaire de l'Alabama : de l'utilité de l'histoire pour l'arbitrage international », *Revue de l'arbitrage*, 2019, 743–834, [available here](#).

Bruno de Loynes de Fumichon, « The Alabama Arbitration: from Compromise to Legacy », in *Lawyer, Scholar, Teacher and Activist: A Liber Amicorum in Honour of Derek Roebuck*, Neil Kaplan et Robert Morgan (eds.), HOLO Books: The Arbitration Press, Oxford, 2021, p. 229–257.

Anne-Charlotte Martineau, « A Forgotten Chapter in the History of International Commercial Arbitration: The Slave Trade's Dispute Settlement System », *Leiden Journal of International Law*, vol. 31, 2018, 219–241, [available here](#).

Mikaël Schinazi, *The Three Ages of International Commercial Arbitration*, Cambridge University Press, 2021 (paperback ed. 2024), [available here](#).

Emmanuel Jolivet, Mikaël Schinazi, Stephanie Torkomyan, Valeria Costantino, « Modern International Arbitration in the Making: 35 Awards from the ICC Archives », forthcoming in *ICC Dispute Resolution Bulletin*, issue 3, 2025 / issue 1, 2026.



Béatrice Castellane est arbitre indépendant et ancien membre du Conseil de l'Ordre des Avocats de Paris (2004-2007). Conseil de sociétés françaises et étrangères, elle est intervenue en qualité de conseil ou d'arbitre dans de nombreuses affaires principalement commerciales et d'investissement. Agissant, depuis 2008, en qualité d'arbitre international dans des cas impliquant des parties en Afrique, en Europe, en Asie et aux Etats-Unis. Au 31 décembre 2025, elle a participé à plus de 100 dossiers dont 25 arbitrages internationaux dans lesquels elle a été arbitre unique ou présidente. À cette même date, elle connaît 70 pays (sur 6 continents) dans un cadre professionnel ou personnel. Elle est auteur de nombreuses publications <https://castellanearbitration.com/index.php/publications/>

Béatrice Castellane is an independent arbitrator specialising in business and investment disputes. A former elected Member of the Paris Bar Council (2004-2007), she has acted as both Counsel and Arbitrator in a wide range of matters. Since 2008, she has served as an international arbitrator in proceedings involving parties in Europe, Africa, Asia, and the United States. As of 31 December 2025, she has participated in more than 100 proceedings, including 22 international arbitrations as sole arbitrator or president of the arbitral tribunal. By that date, she had professional or personal experience in 70 countries across six continents. Béatrice is Chair of the ADR Arbitration Section of the Société de Législation comparée (SLC, Society of Comparative Law) and Director of the Franco-British Lawyers Society. She has published numerous articles on arbitration and dispute resolution ([available here](#)).



Carine Becharef Jallamion est agrégée d'histoire du droit et professeur à la Faculté de Droit et de Science politique de Montpellier, depuis 2008. Ses recherches portent essentiellement sur les phénomènes de rencontre entre les droits ou les systèmes juridiques et sur l'acculturation qui en résulte, notamment envisagée d'après la jurisprudence et les actes de la pratique. Dans ce cadre elle a notamment étudié l'histoire des modes alternatifs de règlement des litiges, en particulier l'arbitrage ; également la façon dont, dans l'ancien droit, le droit des pays de droit écrit évolue sous l'influence du droit romain puis du droit français ; enfin la transformation des droits dits « indigènes » du fait de la colonisation.

Carine Becharef Jallamion is an agrégée in legal history and has been a professor at the Faculty of Law and Political Science of Montpellier since 2008. Her research focuses mainly on the ways in which different laws or legal systems come into contact and on the processes of acculturation that result, particularly as reflected in case law and in legal practice. Within this framework, she has notably studied the history of alternative dispute-resolution methods, especially arbitration; the way in which, under the ancien droit, the law of regions governed by written law evolved under the influence of Roman law and later French law; and finally the transformation of so-called "indigenous" legal systems as a result of colonization.



Mikaël Schinazi est avocat au sein du cabinet Jones Day à Paris, où il conseille et représente des sociétés, des États et des entités publiques dans des procédures d'arbitrage international (commerciales et d'investissement). Il intervient régulièrement sur les questions relatives à l'histoire moderne et à l'évolution de l'arbitrage international, auxquelles il a consacré une monographie (*The Three Ages of International Commercial Arbitration*, Cambridge University Press, 2021), et qu'il enseigne depuis 2016 à l'École de droit de Sciences Po à Paris.

*Mikaël Schinazi is a lawyer at Jones Day in Paris, where he advises and represents companies, sovereign States, and State-owned entities in high-stakes international disputes, with a practice focused on international arbitration and public international law. A frequent speaker and lecturer, Mikaël is the author of *The Three Ages of International Commercial Arbitration* (Cambridge University Press, 2021), a monograph on the modern history and evolution of international arbitration, and he has taught since 2016 at Sciences Po Law School in Paris.*



Ferdi Youta est professeur de droit public à l'Université Bourgogne Europe (Dijon). Il a soutenu en 2022 une thèse de doctorat consacrée à L'ordre public contractuel en droit administratif, publiée en 2024 chez Dalloz, et qui comporte des développements sur le contrôle des sentences arbitrales internationales par le juge administratif français. Ses travaux ont pour l'instant essentiellement porté sur le droit administratif général et le droit public des affaires. Ils s'orientent également désormais vers les droits administratifs africains.

Ferdi Youta is a Full Professor of Public Law at Université Bourgogne Europe (Dijon). He completed in 2022 a doctoral thesis pertaining to Public Policy in Public Contracts, published by Dalloz in 2024, which includes developments on the review of international arbitral awards by the French administrative courts. His research has thus far focused primarily on Administrative Law and Public Economic Law. He is now also exploring African Administrative Law.



Frédéric Constant est professeur agrégé des Facultés de droit et membre honoraire de l'Institut universitaire de France. Il enseigne l'histoire du droit à l'Université Côte d'Azur. Ses travaux portent sur l'histoire et l'administration de la Chine impériale. Il est l'auteur de *Le droit mongol dans l'Etat sino-mandchou : entre autonomie et assimilation*, Paris, 2018 et le *Traité juridique du Livre des Jin*, Paris, 2025.

Frédéric Constant is an agrégé Professor of Law and an honorary member of the Institut universitaire de France. He teaches legal history at Université Côte d'Azur. His research focuses on the history and administration of imperial China. He is the author of Mongol Law in the Sino-Manchu State: Between Autonomy and Assimilation (Paris, 2018) and The Legal Treatise of the Book of Jin (Paris, 2025).



Bruno de Loynes de Fumichon est docteur en droit de l'université Paris II (Panthéon-Assas). Il est maître de conférences honoraire d'histoire du droit de l'université Paris I (Panthéon-Sorbonne). Ses recherches portent sur l'histoire des modes alternatifs de règlement des différends, thème sur lequel il a notamment publié *Roman Arbitration* (Holo Books, Oxford) en collaboration avec le Pr. Derek Roebuck, et *Histoire de la Médiation* (éditions Médias et Médiations).

Bruno de Loynes de Fumichon holds a PhD in law from Paris II University (Panthéon-Assas). He is an honorary maître de conférences in legal history at Paris I University (Panthéon-Sorbonne). His research focuses on the history of alternative dispute resolution, a field in which he has notably published Roman Arbitration (Holo Books, Oxford), co-authored with Professor Derek Roebuck, and Histoire de la Médiation (éditions Médias et Médiations).



Anne-Charlotte Martineau est chargée de recherche au CNRS (Centre national de la recherche scientifique) et directrice adjointe du Centre de théorie et analyse du droit de l'université Paris Nanterre et de l'École normale supérieure de Paris. Elle a soutenu en 2013 une thèse intitulée « Une analyse critique du débat sur la fragmentation du droit international », dirigée par Martti Koskeniemi (Université d'Helsinki) et Emmanuelle Jouannet (Université Paris Sorbonne). Elle s'intéresse au droit international dans une perspective critique et historique. Ses récents travaux visent à mettre en lumière l'histoire juridique de la traite négrière transatlantique et de l'esclavage. Elle y analyse le rôle du droit international dans la mise en place et la perpétuation de ce système d'exploitation.

Anne-Charlotte Martineau is a Senior Research Fellow at the CNRS (Centre national de la recherche scientifique) and Deputy Director of the Centre de théorie et analyse du droit at Paris Nanterre University and the École normale supérieure in Paris. In 2013, she defended a PhD dissertation entitled “A Critical Analysis of the Debate on the Fragmentation of International Law”, supervised by Martti Koskenniemi (University of Helsinki) and Emmanuelle Jouannet (Université Paris-Sorbonne). Her research focuses on international law from a critical and historical perspective. Her more recent work aims to shed light on the legal history of the transatlantic slave trade and slavery, analyzing the role of international law in the establishment and perpetuation of this system of exploitation.



Pierre Bourdon est agrégé de droit public et professeur des Universités depuis 2016. Il a soutenu sa thèse en 2012 sur le contrat administratif illégal et a été recruté comme maître de conférences à l'Université Paris 1 Panthéon-Sorbonne en 2013. Il a rejoint l'Université du Mans en 2016, puis Cergy-Paris Université en 2019. Il est également membre de plusieurs comités d'experts et jurys de concours nationaux. Membre de la Société de législation comparée depuis 2019, il en est le Secrétaire général depuis 2025.

Pierre Bourdon is Full Professor of Public Law since 2016. He defended his doctoral dissertation (PhD) in 2012 on unlawful public law contracts and was appointed as an Assistant Professor at the University of Paris 1 Panthéon-Sorbonne in 2013. He joined the University of Le Mans in 2016 as Full Professor, then Cergy-Paris University in 2019. He also serves on several expert committees and national examination boards. Since 2019, he is affiliated with la Société de législation comparée and has been appointed Secretary-General in 2025.